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tigd en kwamen praktische oplei-
dingen steeds meer in de schaduw 
van het ‘echte’ onderwijs te staan. 
Theoretisch, intellectueel georiën-
teerd onderwijs, dat steeds als het 
hoogste goed was gezien, met de 
universiteit als het hoogst haalbare, 
moest nu voor zo veel mogelijk 
mensen toegankelijk worden. 

In de periode na de Tweede 
Wereldoorlog maakte de onder-
wijsparticipatie over de hele linie 
een spectaculaire groei door. Meer 
kinderen konden zich permitteren 
om langer naar school te gaan; meer 
intellectueel begaafde kinderen, ook 
uit lagere sociale klassen, slaagden 
erin om na de lagere school door te 
stromen naar algemeen vormend 
voortgezet onderwijs. Weliswaar 
groeide ook het beroepsgerichte 
onderwijs, maar vanaf 1980 trad 
daarin een omslag op: het percentage 
leerlingen op algemeen vormende 
opleidingen bleef doorgroeien, maar 
dat op het lagere beroepsonderwijs 
nam af. Daaruit valt af te leiden dat 
het steeds beter is gelukt om onder-
wijs een functie te geven in de eman-
cipatie van arbeiderskinderen. In die 
zin is sprake van meritocratisering, 
waarbij verdienste wordt gedefini-
eerd als de ontwikkeling van cogni-
tieve vermogens. Leerlingen die er 
geen blijk van hebben gegeven dat 
ze over die vermogens beschikken 
– al dan niet voortvloeiend uit een 
gering overgeërfd cultureel kapitaal 
– komen dan noodgedwongen op 
de praktische lagere beroepsoplei-
dingen terecht. Niet omdat ze tot de 
lagere sociale klassen behoren, maar 
vanwege hun Cito-scores. Dat de 
lagere sociale klassen in die groepe-
ring zijn oververtegenwoordigd laat 
zien dat de kansen in het onderwijs 
nog steeds ongelijk zijn verdeeld. 

De Mammoetwet heeft ook een 
aantal inhoudelijke veranderingen 
in het lagere beroepsonderwijs 
bewerkstelligd. Een van de doelstel-
lingen van de wet was de bevordering 
van een ‘harmonische ontwikkeling 
van de vermogens der leerlingen’. 
Voor de lagere beroepsopleidingen 
betekende dat een verbreding 
en uitbreiding van de algemeen 
vormende lessen. Leerlingen kregen 

een grotere variatie aan vakken, om 
op die manier hun persoonlijkheid 
veelzijdiger te kunnen ontwikkelen. 
Hun opleiding kreeg een algemeen 
vormende onderbouw, waarbij het 
tijdstip waarop het beroepskarakter 
ging overwegen later viel naarmate 
de intellectuele begaafdheid van 
leerlingen hoger was. En anders 
dan de beroepsopleidingen uit de 
negentiende eeuw, fungeerde het 
lagere beroepsonderwijs voor steeds 
minder mensen als eindonderwijs. 

Deze tendensen hebben zich in 
het vmbo voortgezet. Het algemeen 
vormende en het voorbereidende 
karakter ervan zijn beide versterkt, 
zonder dat goed is nagedacht over de 
gevolgen daarvan voor de identiteit 
van dit type onderwijs. Wat betreft 
de algemeen vormende kanten 
van de opleiding wordt het tegen-
woordig als het domme broertje van 
de havo en het vwo bekeken. Wat 
betreft de beroepskant, dat wat dit 
onderwijs specifiek maakt en anders 
dan het algemeen vormende onder-
wijs, daarvan is niet goed duidelijk 
wat het moet inhouden en daarmee 
wordt volop geëxperimenteerd.

 
In het onderwijs heeft het onder-

scheid tussen algemeen vormend 
en toegepast onderwijs anderhalve 
eeuw lang als een belangrijk orga-
niserend principe gefungeerd. Die 
dichotomie is van alle kanten bekri-
tiseerd, de houdbaarheid ervan is 
discutabel gebleken, maar de achter-
liggende ideeën zijn diep verankerd 
in de westerse cultuur. De kern ervan 
is de moeizame verhouding tussen 
denken en doen, tussen Homo Faber 
en Animal Laborens, de minachting 
tegenover de doener en de verhef-
fing van de denker. De spanning 
daartussen heeft Richard Sennett 
uitgewerkt in zijn boek Craftmanship 

(2008). Het is een spanning die in 
Nederland in het vmbo zijn sporen 
heeft nagelaten. In het huidige 
onderwijsstelsel komt meritocrati-
sering erop neer dat meer kinderen 
algemeen vormend onderwijs 
kunnen en willen volgen. Het lagere 
beroepsonderwijs is niet langer het 
onontkoombare lot voor kinderen 
uit de arbeidersklasse, en vmbo-
scholen zijn tegenwoordig voor alle 
kinderen met lage Cito-scores. Dat 
kinderen uit de lagere sociale klassen 
daarbij zijn oververtegenwoordigd, 
maakt dat negentiende-eeuwse 
associaties met de arbeidersklasse 
en handarbeid blijven voortbestaan, 
terwijl het lager beroepsonderwijs 
tegelijkertijd wordt gekoppeld aan 
geringe intellectuele vermogens. 

Het wordt tijd om het onder-
scheid tussen algemeen vormend 
en beroepsgericht onderwijs ter 
discussie te stellen. Onlangs heeft 
de Minister van onderwijs, Ronald 
Plasterk, dat voor het hogere onder-
wijs gedaan. Hij noemde een binair 
hoger onderwijsstelsel, met hoger 
beroepsonderwijs en wetenschap-
pelijk onderwijs, ongeschikt voor 
de komende decennia, en pleitte 
voor meer variatie en meer flexibi-

liteit. Karel van der Toorn, bestuurs-
voorzitter van de Universiteit en 
Hogeschool van Amsterdam, sloot 
zich hierbij aan. Geen van beiden 
strekten hun pleidooi uit tot het 
voortgezet onderwijs, hoewel daar 
alle reden voor is. Ook daar is die 
tweeledigheid achterhaald. Dat 
is onder andere zichtbaar op het 
vmbo, dat 60% van alle jongeren 
tussen de 12 en 16 jaar moet 
bedienen. Het onderwijs dat leer-
lingen daar krijgen aangeboden is 
onvoldoende gevarieerd om deze 
gedifferentieerde leerlingpopulatie 
tot hun recht te laten komen.

de minachting tegenover de doener  
en de verheffing van de denker

Hoe homo- en lesbovriendelijk 
is de UvA?

Door: Gert Hekma

opinie

Voor de ASVA heeft Floris 
Jan Donders een onderzoek 
Student en homo (2009) uitge-

voerd naar de acceptatie van homo-
seksualiteit aan UvA en HvA. Hoewel 
het met het gevoel van discriminatie 
onder homoseksuele en lesbische 
studenten best blijkt mee te vallen 
en de meeste gevallen van hinder 
worden opgetekend voor de publieke 
en niet voor de universitaire ruimte, 
blijft er sprake van negatieve erva-
ringen binnen de muren van beide 
instellingen. Het varieert van nega-
tieve opmerkingen en flauwe grapjes 
van docenten en medestudenten tot 
het gevoel genegeerd te worden. Van 
fysiek geweld of gescheld is geen 
sprake. 

Hoewel de ervaringen van de 
geënquêteerde studenten niet zo 
negatief zijn, bestaat een gerede 
kans dat de situatie minder goed is 
dan voorgesteld, omdat veel homo’s 
en lesbo’s hun seksuele voorkeur 
om allerlei redenen verbergen en – 
gesteld dat zij daarin slagen – daar-
door ook aanzienlijk minder kans 
hebben om discriminatie te ervaren. 
Een corpsstudent, geïnterviewd voor 
de studie naar antihomogeweld Als 
ze maar van me afblijven van Laurens 
Buijs e.a. (2009), zei zo zijn best te 
doen zijn homoseksuele voorkeuren 
te verbergen dat hij niet meer wist 
wie of wat hij was. Hij gaf zijn homo-
seksualiteit eraan om als een geloof-
waardig corpslid over te komen. Bij 
homodiscriminatie gaat het dus niet 
alleen om de dingen die anderen 
homo’s en lesbo’s aandoen, maar ook 
om de dingen die zij zelf laten om 
niet als zodanig bekend te raken. Uit 
het SCP-onderzoek Gewoon doen van 
Keuzenkamp e.a. (2006) kwam naar 

voren dat homomannen – meer dan 
lesbische vrouwen – hun best doen 
om normaal over te komen. Ze zijn 
als de dood om als te seksueel of 
vrouwelijk gezien te worden. Poten-
rammers zeggen van hun kant dat 
ze niks tegen homo’s hebben zolang 
ze zich maar normaal gedragen – 
niet zichtbaar, niet seksueel en niet 
onmannelijk (Buijs 2009). Met respect 
of acceptatie heeft het niks te maken. 

Bij de presentatie van het ASVA-
onderzoek was er een panel met de 
Amsterdamse wethouder van diver-
siteitsbeleid, een vertegenwoordiger 
van UvA-pride en van het COC. Ik 
mocht de homostudies vertegen-
woordigen. De hogere regionen van 
de UvA schitterden door afwezigheid. 
De wethouder kwam vertellen van 
zijn plannen om homo-emancipatie 
in de stad te bevorderen. Een interes-
sante bijdrage uit de zaal gaven leden 

van Company Pride, een club die de 
homonetwerken vertegenwoordigt 
in grote bedrijven zoals ING, ABN-
Amro, TNT, Shell en Philips. Net 
als de wethouder waren ze erover 
verbaasd dat bij een “progressieve” 
organisatie als de UvA geen beleid 

op het gebied van seksuele voorkeur 
of diversiteit bestond en dat het CvB 
van de UvA zonder mankeren had 
aangegeven echt niet met een boot 
aan de Gay Canal Parade mee te 
willen doen. Ja, de mensen van UvA-
Pride mochten het op eigen kosten 

Van een progressieve instelling als de UvA mag je toch verwachten dat ze 

een diversiteitsbeleid hebben? Helaas is dat niet zo. Gert Hekma schetst 

waarom er behoefte aan is en hoe zo’n beleid er uit zou kunnen zien.

Er zijn genoeg redenen voor de 
UvA om een diversiteitsbeleid 
op te zetten.

»
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doen, maar het CvB zag er nut en 
noodzaak niet van in. Bij die “conser-
vatieve” grote bedrijven weten ze 
intussen dat een homobeleid goed 
is voor de medewerkers, voor de 
kwaliteit op de werkvloer, voor de 
meeste klanten en voor de reputatie 
van die bedrijven als open en liberaal 
op het gebied van diversiteit. Er zijn 
genoeg redenen voor de UvA om een 
diversiteitsbeleid op te zetten (zo’n 
beleid heeft betrekking op etnische 
minderheden, vrouwen, ouderen 
en gehandicapten; belangrijk is dat 
de belangen van de verschillende 
groepen goed verankerd zijn).

Hoe zou een beleid toege-
spitst op seksuele cultuur eruitzien 

voor een instelling als de UvA? Er 
bestaat een helder bewustzijn dat 
mensen verschillende seksuele 
oriëntaties hebben en niet allemaal 
heteroseksueel zijn. Er is expliciete 
aandacht voor diversiteit op cruciale 
momenten zoals bij de intree van 
nieuwe studenten, in het onderwijs 
en het onderzoek, er is ruimschoots 
informatie over beschikbaar op 
websites en bij bibliotheken. De 
universiteit verzorgt, doet mee of 
ondersteunt activiteiten die seksuele 
diversiteit versterken en heterosek-
suele of andere gender- en seksuele 
normen doorbreken. De Gay Canal 
Parade is een voorbeeld, maar ook 
borrels, congressen, lezingen of expo-

sities. Diversiteitsbeleid betekent dat 
in beleid en begeleiding rekening 
wordt gehouden met medewerkers 
en studenten in hun verscheidenheid 
en dat de universiteit vormen van 

discriminatie, zoals ze onder andere 
uit het ASVA-onderzoek naar voren 
komen of uit het voorbeeld van de 
corpsstudent, krachtig bestrijdt. Nu 
is het uitgangspunt dat de seksuele 

Vrijmoedig spreken over seksualiteit 
werkt in de huidige samenleving al 
gauw intimiderend.

Voer voor Sociologen goedkoop en maatschappelijk geëngageerd

 
Optreden @ Paradiso
Alpha Blondy & the solar system

Wat?  Optreden, reggae

Waar?  Paradiso

Wanneer?  3 november 2009

Hoeveel?  28 €

De hogepriester van de Afrikaanse 

reggae, Alpha Blondy, staat dinsdag drie 

november op het podium in de Paradiso. 

Met meer dan vijfentwintig jaar ervaring 

staat een optreden van Seydou Koné 

(1953) garant voor een avond goede 

reggae, maar muziek maken is niet het 

enige waar ``de zanger uit Ivoorkust 

bekend mee is geworden. Zijn politieke 

betrokkenheid en tomeloze inzet voor 

humanitaire zaken hebben de sociaal 

activist een prominente rol gegeven in de 

ontwikkeling van Afrika. 

Naast muzikant en activist is de 

humoristische zanger ook nog filantroop. 

In 2005 werd hij daarom door de 

Verenigde Naties uitgeroepen tot ‘UN 

Ambassador of Peace’ voor zijn vaderland 

Ivoorkust. Het vredesverdrag dat in 2007 

in dat land getekend werd, was mede door 

zijn harde werk tot stand gekomen. Zijn 

eigen non-profit organisatie Alpha Blondy 

Jah Glory Foundation helpt daarnaast ook 

nog eens vrouwen en kinderen in Afrika 

aan een betere toekomst. 

Vragenvond @ De Balie
Meet the Judge

Wat? Vragenvond

Waar?  De Balie

Wanneer?  5 november 2009, 19:30

Hoeveel?  Gratis (reserveren aanbevolen)

In aanloop naar de Open Dag van de 

Rechtspraak op 7 november, en in het 

kader van de Week van  het Recht, 

organiseert De Balie samen met de 

Amsterdamse en Haarlemse rechtbanken 

en het gerechtshof Amsterdam  een 

programma waarin het gesprek en de 

ontmoeting tussen burger en rechter 

voorop staat. Praat onder het genot van 

gratis koffie en thee over de mens achter 

de rechter en de fundamenten van de 

Nederlandse rechtspraak.

Dialoog 
Dag van de Dialoog

Wat? Dialoog

Waar?  Verschillende locaties

Wanneer? 5 november 2009, 15:30

Hoeveel? Gratis (reserveren verplicht)

We mailen, bellen of internetten 

mobiel, sms’en, bloggen, podcasten, 

linken, Googlen en Twitteren. Althans, 

velen van ons zijn voor werk of privé, 

onbewust of bewust digitaal actief en 

onderzoeken de mogelijkheden van 

nieuwe media zoals Hyves, MSN, 

Youtube en Web2.0. Maar wat voegen 

deze nieuwe communicatievormen toe 

aan onze samenleving? En wat mis je 

als je (nog) niet meedoet? Is het een 

gemak of een verplichting, is het een 

schending van privacy of biedt het juist 

transparantie? Ga over deze onderwerpen 

in dialoog met andere Amsterdammers 

aan een van de vele ‘dialoogtafels’ die 

op zo’n 120 verschillende locaties in 

Amsterdam te vinden zijn. Afgelopen 

jaren stonden er dialoogtafels in 

buurthuizen, supermarkten, kerken, 

verzorgingstehuizen, stadsdeelkantoren, 

rondvaartboten, musea, moskeeën, 

bibliotheken, etc,

http://www.amsterdamdialoog.nl/

Dag-van-de-Dialoog/

Door: Amanda Beugeling

oriëntatie heteroseksueel is. Bij een 
open en liberaal klimaat getuigt 
zo’n aanname van onaanvaardbare 
vooringenomenheid. Diversiteits-
beleid betekent niet dat groepen 
worden gedefinieerd (homo, hetero, 
bi, kinky), maar dat de voorwaarden 
worden gecreëerd dat iedereen zich 
thuis voelt en niemand zich een label 
of hokje hoeft laten opdringen, in het 
bijzonder geen heteroseksuele. 

Zonder aarzelen kunnen 
studenten en medewerkers over 
thema’s van seksuele diversiteit 
spreken. Het gaat te ver om te 
zeggen zoals in de regelgeving van 
de UvA over seksuele intimidatie: 
“Als iemand in de werk- of studie-

situatie geconfronteerd wordt met 
gedrag of zaken van seksuele aard 
die hij of zij als ongewenst of bedrei-
gend beschouwt, is er sprake van 
seksuele intimidatie. […]. Belangrijk 
is dat het er altijd om gaat hoe het 
slachtoffer de gedragingen van de 
ander gevoelsmatig ervaart, niet om 
hoe de pleger het bedoeld heeft.” 
Het is een onzinnig brede defi-
nitie - ook door die toevoeging van 
de gevoelsmatige ervaring. Bij een 
diverse universiteit zal juist moeten 
worden erkend dat mensen zich 
bedreigd kunnen voelen door wat er 
gebeurt of gezegd wordt, zonder dat 
er sprake is van seksuele intimidatie. 
Vrijmoedig spreken over seksualiteit 

werkt in de huidige samenleving al 
gauw intimiderend. Dat moet door-
broken en niet bevestigd worden 
door zulke regelgeving.

Diversiteitsbeleid is een nieuw 
terrein dat zich door ervaring en wijs-
heid zal ontwikkelen. Het is moeilijk 
te voorspellen welke richting het zal 
nemen vanwege de versheid. In een 
samenleving die zich steeds meer 
in heteroseksuele richting ontwik-
kelt, is zulk beleid essentieel voor 
alle mensen die niet in het man-
vrouw-plaatje passen. En dat zijn er 
aanzienlijk meer dan alleen homo’s 
en lesbo’s. De UvA heeft op het punt 
van homovriendelijkheid nog een 
heel lange weg te gaan.

Lezing @ Felix Merits
Vijf vragen aan Jürgen Habermas
Wat? Lezing

Waar?   Felix Meritis

Wanneer? 8 november 2009, 15:30

Hoeveel? € 5,-

Voertaal: Duits (lezing) & Engels

Let op! Er zijn alleen nog kaarten voor 
de lezing op scherm in een andere zaal! 

Jürgen Habermas, een van de laatste, 

nog levende grote filosofen van de 

twintigste eeuw, is dit jaar tachtig 

geworden. Het laatste decennium 

profileerde hij zich als een bijzonder 

scherp analist van de wereldorde na 

9/11. Geloven en weten en andere 

politieke essays presenteert een speciaal 

voor Nederland gemaakte selectie uit 

zijn meest recente werk. Op 8 november 

zal het boek worden gepresenteerd en 

tevens te koop worden aangeboden.

Het oeuvre van Habermas heeft 

internationaal veel invloed en blijft 

onverminderd actueel. In zijn recente 

werk richt hij zich op wat hij de  

‘postseculiere’ en de ‘postnationale’ 

samenleving noemt. Enerzijds zien 

we volgens hem een toegenomen 

aanwezigheid van religie in onze 

democratie; anderzijds staat de natiestaat 

door de voortschrijdende globalisatie in 

toenemende mate onder druk. 

Habermas beantwoordt de vele vragen 

die dit oproept, op een even scherpe als 

eigenzinnige wijze.

Na de lezing zullen Frits Bolkestein 

(voormalig Eurocommissaris), Job 

Cohen (burgemeester van Amsterdam), 

Beate Rössler (hoogleraar ethiek 

en de geschiedenis van de ethiek), 

Paul Scheffer (bijzonder hoogleraar 

grootstedelijke problematiek, Universiteit 

van Amsterdam) en Désirée Verweij 

(hoogleraar militaire ethiek aan de 

Nederlandse Defensie Academie 

te Breda en bijzonder hoogleraar 

‘Normatieve en beleidsmatige dilemma’s 

van multilaterale vredesoperaties’ aan de 

Radboud Universiteit Nijmegen) vragen 

aan hem voorleggen.

(bron: felix.meritis.nl)

Sociologie Dag
Landelijke Sociologie Dag (LSD)
Wat?  Lezing, borrel, lunch, 

gezelligheid

Waar?  Universiteit van Utrecht

Wanneer?  13 november, 10:00 uur

Hoeveel?  € 10,-

Inschrijven via een email naar sco@
sociologen.nl

 

Op vrijdag 13 november organiseren 

alle Sociologiefaculteiten van Nederland 

gezamenlijk de Landelijke Sociologie 

Dag; de LSD. Dit jaar is het thema 

Stad & Identiteit, met professor JW 

Duyvendak als hoofdspreker. Daarna 

worden er verschillende workshops 

gegeven door sociologiedocenten uit het 

hele land. Uiteraard is er als afsluiting 

een borrel en ook de lunch wordt 

verzorgd.

Documentaire Fesival
IDFA
Wat?  Documentaire film festival

Waar?  Verschillende locaties

Wanneer?  19 tot 29 november 2009

Hoeveel?  € 8,50 per film, studenten € 

6,-

22e International Documentary Film 

Festival Amsterdam 

www.idfa.nl


